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[Finansministeren.] 
venu på ca. 850 mill. kr. Til optagelse af 
nye statslån i udlandet resterer der herefter 
en lånebemyndigelse på ca. 256 mill. kr. 

Udviklingen på de internationale valuta- 
markeder i begyndelsen af maj i år var 
karakteriseret af betydelige kapitalbevæ- 
gelser af kortfristet karakter, således at 
navnlig DM kom under et stærkt pres. 
Dette forløb har sin baggrund i flere fak- 
torer, idet både renteforskellen mellem USA 
og flere, europæiske lande, det amerikanske 
betalingsbalanceunderskud samt den be- 
tydelige likviditet, der er til stede i det kort- 
fristede eurodollarmarked, bidrog til at for- 
stærke indstrømningen af kort kapital navn- 
lig i Tyskland. Som bekendt medførte denne 
udvikling en suspension af opretholdelsen 
af paritetskursen for den tyske og holland- 
ske valuta og en revaluering af den schwei- 
ziske og østrigske valuta. 

Danmark har ikke været direkte berørt 
af dette forløb, men det er selvklart, at et 
land med stor udenrigshandel og deraf føl- 
gende finansieringsbehov i udlandet har en 
udsat position under sådanne internationale 
valutakriser. 

I denne situation har regeringen derfor 
fundet det mest hensigtsmæssigt at frem- 
sætte forslag om en ny lånebemyndigelse for 
dermed at skabe fortsat mulighed for gen- 
nem optagelse af langfristede statslån i ud- 
landet at styrke valutàIikviditeten, Det er 
dog ikke tanken at forcere optagelsen af lån 
i udlandet, idet. emissionerne som hidtil 
vil blive tilpasset efter udviklingen på de 
internationale kapitalmarkeder, og der fore- 
ligger ikke aktuelle låneplaner, der nødven- 
diggør den foreslåede forhøjelse af bemyn- 
digelsen, 

Med, disse bemærkninger tillader jeg mig 
at anbefale forslaget til velvillig og hurtig 
behandling i det høje ting. 

Jeg skal endvidere tillade mig for det 
høje ting at fremsætte forslag til lov om æn- 
dring af lov om tobaksafgifter, 

En gennemførelse af lovforslaget vil gøre 
det. muligt ved en nedsættelse af cigaret- 
afgiften på gennemsnitlig 0,213 øre pr. stk. 
at forøge handelsleddenes avance for ciga- 
retter med 0,173 øre pr. stk. til detailhand- 
lerne og 0,04 øre pr. stk. til grossisterne. En 
sådan forøgelse af avancerne er efter en af 

monopoltilsynet afgivet udtalelse i overens- 
stemmelse med, hvad grossister og detail- 
lister efter bestemmelserne i § 5 i lov nr. 115 
af 2. april 1971 om priser og avancer må 
anses for bérettigede til for at få dækning af 
omkostningsstigninger. 

I slutningen af april forhøjede. cigaret- 
fabrikkerne detailprisen for cigaretter med 
y2 øre pr. stk. Den foreslåede nedsættelse 
af cigaretsatserne vil indebære, at staten 
giver afkald på den forøgelse af cigaretaf- 
giften, som prisforhøjelsen i april som følge 
af cigaretafgiftens system resulterede i. 

Der bliver herved plads til den nævnte 
forøgelse af h aiidelsleddenes avance, uden 
at der sker en yderligere forhøjelse af ciga- 
retprisen. 

Jeg har efter det foreliggende fundet det 
påkrævet, 'at lovforslaget blev fremsat 
allerede i indeværende samling, idet \jeg 
overlader t i l  tingets afgørelse, om forslaget 
kan gennemføres i denne s a m l i n g .  

Lovforslaget indeholder en bestemmelse 
om, ,at tidspunktet for lovens ikrafttræden 
fastsættes af finansministeren. Denne frem- 
gangsmåde er fundet praktisk bl. a. af hen- 
syn til, at cigaretfabrikkernes lagre af ban- 
derolerede' cigaretter, der 'e"r oparbejdet 
med henblik på vareforsyningen i fabriks- 
ferien, skal, kunne afvikles, på en rimelig 
måde. i .s... 

Socialministeren (Nathalie Lind) : Herved 
tillader jeg mig for det høje ting at frem- 
sætte for dag til lov om dagpenge ved sygdom, 
tilskadekomst, eller ,fpdsel. , \ 

Da jeg sidste år over for folketinget rede- 
gjorde for regeringens planer om en dag- 
pengereform, sagde jeg, at det var regerin- 
gens hensigt at fremme det nødvendige plan- 
Iægnings- og lovgivningsarbejde til forbere- 
delse af denne reform mest muligt. Jeg 
pegede samtidig på, at en så gennemgribende 
ændring af det gældende 홢 splittede -f- 
sikringssystem var en stor og tidkrævende 
opgave, når den nye ordning både skulle 
opfylde den ændrede sociale målssetning på 
området og samtidig skulle kunne, fungere 
på en administrativt rationel måde. Jeg 
fandt det derfor dengang; rigtigst at orien- 
tere folketinget om regeringens planer i ste- 
det for at vente, til et lovforslag kunne være 
fuldt udarbejdet. 

Det er klart, at en sådan fremgangsmåde 


